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kamp. sie Berntsen i el inter—
vju med N&M Hulletin. flan
mener del blir meget ‘ anskelig
a sta i tilot presset fra lIarings—
interessene nar saken skal opp
igjen neste ar.

— Naturvernforbundet har
holdt en Litrolig lav profil, me
ner Berntsen.

. side 6

Langt mindre
villmark enn
antatt
Det er langt mindre vil-
mark i Norge enn for
skerne tidligere har an
tatt.
Villmarken i Norge er i ferd
med i forsvinne. i Sor—Norge
er bare hrn prosent av arealet
vilirnark spreget. viser en ny
kartlegging fra Direktoratet for
naturforvaltning.
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i
Danske forskere har funnet de
farlige organiske miljøgiftene
dioksin og nonylfenol i slam fra
flere renseanlegg. Det nye er at
giftene dannes i anlegget. Norske
myndigheter leter ikke etter
miljogiftene, og kan derfor ikke
vite om de dannes i norske rense
anlegg.
Undersokelser ved Danmarks Miljounderso—
gelser viser at det er seks ganger sii mye nonvl
frnol i renset slam som i urenset spilivann.

Saniticlig kommer en ny rapport om at Nor
ges nasjonalfhgl, fissekallen, inneholder opp
siktsvekkende store mengder miljogifter. Det
er like lmye nivaer av miljogifter i lhssekallen,

-I

soni i marine ftigler.

. side 3 og 10
Myndighetene leter ikke etter dioksiner i norske renseanlegg. ucin Steicar

I{auzhcrt Stmoco.)

Berntsen: kjemper
alene for rovdyrene

INNHOLD

— Si nei til bjornejakt

•4

—Tamtnaturàr •5
Intervju med
Berntsen • 6-8
Hva sier FNs

klimapanel? •17
SV krever
miljogiftmelding .18
Ozondreperne

temmesi2O4O .19

Miljovernminister
Thorbjorn Berntsen
venter toffe tak når
rovdyrforvaltningen
skal revurderes neste
år. Han er meget
skuffet over natur
vernorganisasjonene.

— Jeg shiss en noksa ensom . side 15

utgitt av Norges Naturvernforbund
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Kjell Opsett7

_______

Samferdsleminister

Det som inngår i nemninga
biologisk mangfald har lenge
vore eit viktig omsyn ved plan
legging og utbygging av trans
portanlegg i Norge.

At transportprosjekt mellom
anna kan påverke kalvingsorn—
råde for villrein, spelplassar
for skogsfugl, trekkvegar lbr
vilt og naturverdier langs ver
na vassdrag, er ikkje noko nytt.
Slike tilhove har i mange år
hatt verknad på traseval og
kravd vesentlege kostnader til
avbotande tiltak.

På dugsorden
Rio-konferansen i 1992 sette
Ihr alvor biologisk mangfald
på dagsorden internasjonalt. I
konvensjonen som Norge har
ratifisert, blir det ikkje sett mål
lbr omfanget av vemetiltaka.
Men konvensjonen palegg oss— så langt det er mogleg — å føre
ein politikk som opprettheld
den nasjonale variasjonen av
artar og okosystem.

For vår del vil utfordringa
bli å minske naturinngrep og
forureining som skuldast trans
port. Samftrdselsdepartemen
tet har, som del av regjeringa
sitt arbeid med ein handlings
plan fiw biologisk mangfald,
utarbeidcl ein eigen plan for
sektoren.

I Samferdselsdepartementet
sin sektorplan heiter det:

«Delplanen hovedmal fast-
setter at samfirdselsmyndighe
tene skal legge lbrholdene til
rette for at samfunnets langsik
tige transportbehov i størst
mulig grad tilpasses og dekkes
i trad med prinsippene For en
bærekraftig utvikling. Dette
innebærer bl.a. at det har leg
ges vekt på hvordan transport—
aktiviteter påvirker det hiolo
giske mangfiildet.»

Ornsynet til biologisk mang—
fald bor i større grad i nnarbei—
dast ved planlegging, utbyg
ging og drift av transportan—
legg. Det er sLerleg viktig a

leggje vekt på korleis slik om-
syn blir handsama i planfasen.
Val av trasé og utforming av
sjølve anlegget er kanskje det
mest avgjerande tor dci skade
verknadene eit prosjekt har nar
det gjeld omkringliggjande
natur- og kulturmiljø.

Ein Ibrestnad for priorite
ring av ulike mål er at dci som
fattar vedtaka har tilstrekkeleg
kunnskap om viktige konse
k’vensar av ulike tiltak, til do
mes planlagde transportanlegg.
Når det gjeld omsynet til biolo
gisk mangfald, treng vi betre
data om tilstanden i ulike na—
turtypar, betre metodar lbr kon
sekvensutgrei ing og auka kunn
skap om korleis naturinngrep
og lorureining påverkar mang
faldet.

I praktisk planlegging kan
det vere ei god tilnærming a
starte med å undersøke om pro
sjektet skader artar eller natur—
typar som er sårhare lokalt el
ler regionalt. Vil det krevje sto
re meirkostnader a ta omsyn til
lokale verneverdiar, bør sty
resmaktene vurdere verdien av
arten eller området i ein nasjo
gjil samanhang.

KanFlikt
I mange tilidle kan det vere
konilikt mellom to eller fleire
overordna mal for sarnfunns—
utviklinga. Målet om vern av
biologisk mangfiuld kan i som—
mc tilfelle fire til at planane for
eit veg- eller jernbaneprosjekt
må justerast på ein måte som
gjer at tralikken på veg eller
bane blir mindre trygg og at det
blir vanskelegare for trafikken
å ta seg fram. I andre tilfiille vil
ein til dømes løyse lokale for
ureining- og støyproblem ved a
byggje ein ny veg rundt ein
tettstad. Men dette kan igjen
føre til løysingar som krev inn
grep i verdifulle naturomrade.

Mitt sluttpoeng er difor:
malet om å verne biologisk
mangfiild kan ikkje tolkast ab
solutt, men må avvegast mot
andre viktige mål.

N&M Bulletin

_______

Jens P. Toldnæs

Det østrogenlignende stoffut
nonylfenol er funnet i spill-
vann fra danske renseanlegg.
Undersøkelser foretatt av Dan
marks Miljøundersøgelser i
Roskilde viste at mengden
nonyllfenol i renset slam var
seks ganger høyere enn i uren
set spillvann.

Virkninger av stoffet er nå
undersØkt ved universitetet i
Odense. Flyndrehanner som
fikk tilført stoffet begynte å
oppføre seg som om de var
hunner — de forsøkte å legge

Lakken på innsiden av
hermetikkbokser inne
holder et stoff som har
hormonforstyrrende
effekt. Nå vil myndig
hetene og industrien
undersøke lakken og se
etter alternativer.

N&M Bulletin
Jon Bjartnes
og Jens P. Toldnæs

Det var tidligere i høst at N&M
Bulletin kunne fortelle om en
spansk undersøkelse, som kon
kluderte med at lakken avgir
stoffet bisphenol-A, det sam
me om skilles ut fra plasten i
tannfyllinger.

egg. Selv ved lave doser hadde
støttet en markant Østrogen
virkning.

Undersøkelsene tyderpåatogsa
dioksin dannes i renseanlegg
ene. Fra før er det kjent at diok
siner dannes i eldre forbren
ningsanlegg. Funn som er gjort
på renseanlegg i Skævine,
Avedøre og Marselisborg i Ar-
hus, hvor det blant annet er
funnet såkalt seveso-dioksin
(regnet som det mest giftige),
viser at det neppe er snakk om
nedfall fra luttforurensninger.— I)et nye er ikke at det er
dioksin i slammet. Det nye er at
noe tyder på at dioksinene dan
ncsiselvespillvannetellerren
seanlegget. sier forskningssjef
Lars Carlsen til avisen infor
mation. Carlsen mener det er
en «ny dimensjon» i miljøde
hatten dersom teorien blir be
kreftet.

Samme Forhold
i Norge?
I prinsippet er det ingen for
skjell på norske og danske ren
seanlegg. Ifølge avdelingsin
geniør Magnhild Føllesdal ved

Statens Næringsmiddeltil
syn (SNT) har til nå først og
fremst undersøkt plastmateria
ler når det gjelder skadelige
stoff i matemballasje. Nå står
hermetikklakken høyt oppe på
prioriteringslisten.— Vi har en torskrift som sier
at lakk ikke skal inneholde ska
delige stoff. Nå vil vi undersø
ke (le lakktypene som er på
markedet, sier Kirsten Færden
i SNT til N&M Bulletin.

- Hauset opp— Dette er nok en sak som er
blitt relativt mye hauset opp,
tidligere i en del andre land, og
nå også i Norge. Alle våre lak
ker er internasjonalt godkjent

Oslo vann- og avløpsverk
(OVA) er renseprosessen (len
samme.— Slamkvaliteten er avhen
gig av hva slags vann som kom
mer inn, sier hun til N&M
Hullet in.

Miljøsjef i Arhus, JØrn An
dersen, mener at hakgrunnsni
vået for miljøgifter ikke er noe
høyere i Danmark enn i Norge.

— Tall jeg har sett viser at vi
har de samme verdier som i
jomfruelige områder i Nord-
Norge og Nord-Sverige, sier
han til N&M Hulletin.

Slum uegnet
som gjodsel?
Forskerne advarer nå mot bruk
av kloakkslam i jordbruket.
— Vi mener at vår viten om
hvordan nonylfenol oppfører
seg i landbruksjord er for liten
til at slammet kan brukes til
gjødsel, sier professor Poul
Bjerregaard til avisen Berling
ske Tidende.

De nye dioksinfunnene har
også fått det danske landbruket
til å si klart nei til bruk av slam
som gjødsel.— Med disse nye opplysnin
gene kan jeg jeg ikke anbefalle
våre medlemmer å bruke slam

av både et tysk og et ameri
kansk institutt. Vi har likevel
satt i gang en undersøkelse der
vi henter inn informasjon om
eventuell helserisiko og om det
finnes akseptable alternativer
til denne lakken, sierdivisjons
direktør Kristoffer Danielsen i
Skanem A/S. Skanem leverer
70 prosent av hermetikkboks
ene på det norske markedet.

- UtenFor
ull FornuFt
Det finnes en egen forsknings
og utdanningsinstitusjon som
er tilknyttet hermetikkindus
trien, kalt Norconserv. Insti
tuttsjef Per Henrik Prante har
liten tro på at den hormonfor

som gjødsel, sier PeterGæmel
ke i l)c Danske Landboforen
inger.

Leter ikke
I Norge anbefaler Statens foru
rensningstilsyn (SFT) bruk av
kloakkslam som gjødsel. De
batten om dette har stort sett
dreid seg om tungmetaller i
slammet, og da spesielt kadmi
um. I øyeblikket er nye slam
forskrifter ute på boring, uten
at dioksin og østrogenlignende
stoffer er tatt med blant de stof
fene det skal analyseres etter i
norsk slam.— Tungmetallene er viktige
fordi de ikke brytes ned. Vi har
revidert forskriftene i år på
grunnlag av norske og uten
landske opplysninger, sier av
delingsingeniør Sigurd Tremo
en i SFT til N&M Bulletin.
Tungmetallene det letes etter i
Norge er kadmium, bly, kvikk
sølv, nikkel sink, kobber og
krom.

Så lenge SFT ikke leter etter
miljøgifter i slamprøvene, er
det umulig å slå fast om giftene
finnes i norsk slam eller ei.

styrrende effekten represente
rer noen helsefare, men også
Norconserv vil nå undersøke
saken nærmere.— Av og til skytes det totalt
utenfor all fornuft. Det ligger i
forskningens natur at det byg
ges opp hypoteser som det ikke
nødvendigvis er hold i. Men
det er likevel viktig at en be
handler slike spørsmål seriøst.
Vi har blant annet sett på den
spanske rapporten som var ut
gangspunktet for N&M Bulle
tins oppslag, og vi har vært i
kontakt med fagmiljØer i flere
land, sier Prante.

— Vi vurderer konsekvenser
av eventuelt gå over til andre
lakktyper.

Natur& miljø
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sen.

N&M Bulletin
Jon Bjartnes

Neste år skal Thorbjørn Bernt
sen legge fram forslag til end
ringer i rovdyrforvaltningen.

— Jeg er redd for at gjennom-
gangen av rovdyrpolitikken vil
føre til en liberalisering. Politi
kerne er for lydhøre overfor
landbruksinteressene. De er
ikke i stand til å stå opp og si
nei, sier Brre Pettersen.

han sammenligner sauen

Hoggorm
foretrekker
svensker
Svensker dør mest av hoggor
bitt. Kvinner bites sjelden, vi
ser en ny undersgkelse.

Skotske forskere har under
sØkt hvor mange som er bitt av
hoggonn i Europa fra 1870 og
fram til i dag. I følge bladet
New Scientist er sjansen for
dø av hoggormhitt 5’. ært liten.
Av totalt 77 000 mennesker
som er bitt, har 95 mistet livet,
viser undersøkelsen. 44 av dis
se er svensker, mens 25 sveit
sere. 14 engelskmenn og sju
dansker har mattet bøte med
livet. I totredjedelerav tilfelle
ne er oppkasl og opphovning
rundt bittstedet eneste symp
tom hos ofrene. En detaljert
analyse av skotske olre viser at
unge menn mellom 6 og 21 ir
representerte 58 prosent av ofre
ne. Bare tolv prosent var kvin
ner.

— Det ville vært absurd om
Hydro på Herøya sa: Vi vil
drive som det passer oss, og gir
blaffen i miljØet rundt fabrik
ken. I løpet av de siste 20 årene
har industrien investert titalis
milliarder i renseutstyr for il
mØte krav fra myndighetene.
De eneste to næringene sOm
ikke har forstått at de må far—
holde seg til miljøkrav er saue
bøndene og fiskeoppdretterne.
1-Ivis man vil drive sauenæring
i et kjerneområde for bjØrn,
skal man ikke komme utenom
utgangspunktet: Bjørnen er tre-
det, sier Pettersen.

Som statssekretær i Miljø
verndepartementet fra 1991 til
1994 satt han selv sentralt i
utformingen av rovdyrforvalt
n ingen.

— Det siste året jeg var stats-

Det kan bli bråk i Alta
igjen: Riksadvokat
Georg Fr. Rieber-Mohn
får full støtte fra natur
vernfolket til sitt for
slag om å åpne dem
ningen i Altaelva.

N&M Bulletin
Jon Bjartnes

Sterkest i ordbruken er leder
Børre Pettersen i Norges Jeger-
og Fiskerforhund:

— Jeg sttter lorslaget fullt ut
— jeg sa det samme hir tre år
siden, som statssekretær. Hvis
ikke næringsministeren følger
miljøvernministeren i denne
saken, er jeg overbevist om at
hriket i Alta blir like stort som
det var i forbindelse med selve
utbyggingen, sier Pettersen.

Organisasjonene i Samar—
heidsrådet tor Naturvernsaker

sekretærvar det eneste året uten
felling av hjørn siden frednin—
gen ble innført i 1973, sier Pet
tersen.

Mye toffere
Rovdyrf’orvaltningen er ikke
den eneste saken der Pettersen
er kritisk til sine partifeller og
tidligere kolleger i styringsver
ket.

— Jeg mener at myndighete
ne burde kjørt et mye tøffere
løp når det gjelder å ta vare på
detbiologiske mangl’oldet. Rov
dyr er bare ett eksempel. Mid
ler til vern av arealer er et an
net. Antallet vernede kvadrat
kilometre har Økt voldsomt de
siste årene. Men det Økte areal-
vernet er ikke blitt fulgt opp.
Når flere områder blir fredet,
trengs det også flere ressurser
til overvåkning for å se til at
fredningen følges opp i prak
sis. Der er innsatsen nå for
svak, sier Pettersen.

Han har likevel forventnin

har sendt ut en felles presse
melding om Alta. Foruten Nor
ges jeger- og fiskerforbund støt-
ter altså bade Den norske tu
ristlorening, Naturvernforhun
(let og Verdens naturfond kra
vet om å apne slusene i Alta.

Symboleffekt
resseme1dingen heter (let at

det særlig er hensynet til lak
sen som gjør at demningen bør
apnes. Men det liggerogsåmye
symboleffekt i denne saken.

— Odljreren i Alta kommu
ne stiller seg positiv til tanken,

ger til opprettelsen av nyskap
ningen Statens naturoppsyn.

— Proposisjonen går snart til
Stortinget. Vi får se hva som
blir utfallet, men vi L’r rimelig
optimistiske, sier han.

Stille i Natur
vernåret
Pettersen er ikke imponert over
politikernes innsats for natu
ren i Naturvernåret 1995.

— Jeg synes markeringen av
året har gått veldig stille for
seg, og jeg er vel ikke overbe
vist om at naturen har kommet
styrket ut av delte året. I rov
dyrpolitikken er noen på gli
feil retning, arealpol itikken er
i det store og hele omtrent som
fØr, og året ender antakelig med
at Norsk institutt for naturfors—
kning får slettet 2.3 millioner
fra sin hasishevilgning. Ikke
bra nok, sier han.

og sier at hun ikke tror at elva
hadde blitt bygget ut i dag.
Statsminister Gro Harlem
Brundtland har uttalt at utbyg
gingen av Alta var unødven
dig. En rekke andre aktører
som deltok i beslutningen om å
bygge ut Alta mener det sam
me. Det er aldri for sent å rette
opp en skade. Sel’.’ om en i dette
tilfellet aldri vil kunne få tilba
ke 100 prosent av det som ble
demmet ned, vil sa mye kunne
gjenopprettes at politikerne bør
vedta å la elva fa renne som for.
heter det i pressemeldingen.

N&M Bulletin
Jon Bjartnes og
Ole P. Pedersen

— Naturen har tapt, mener Na
turvernforhundets landsstyre.

— Dårlig, sier leder Øystein
Dahle i Den norske turistl’ore
ning (DNT).

— Mye negativt, sier fagsjef
Stig Hvoslef i Verdens natur-
fond (WWF).

N&M Bulletin har samlet
kommentarer til Naturvernår
et fra synsere i alle de store
naturvernorganisasjonene. De
Ileste er enige om at informa
sjonskampanjene i Naturvern-
året har vært forholdsvis vel
lykkede, særlig de som harvært
rettet mot barn og unge. Men
naturen har ikke litt bedre kår
i 1995, om vi skal tro kornmen—
tarene.

NNV: Naturen
tapte
På t’orrige møte vedtok lands
styret i Naturvernforbundet en
kritisk uttalelse om myndighe
tens innsats i Naturvernaret.
Styret trekker i’rarn flere ek
sempler på naturvernsaker der
utviklingen gikk i naturens dis
favøri 1995.

— Vedtakene om å bygge vei
og bru gjennom Ulvenvatnet i
Os og stadl’estinga av regule
ringspianen for Lundevågen i
Farsund. er to klare eksempler
pa at selv opplagt verneverdige
områder ble vedtatt ødelagt,
heter det i uttalelsen.

Landsstyret trekker ogsa
t’ram barskogvernet (en pro
sent av arealet i Norge, mot
fem i Sverige) og rovdyrfor
valtningen som eksempler på
saker der norske myndigheter
heller gikk i’eil enn rett vei i
Naturvernåret. Styret er heller

ikke fornøyd med at regjerin
gens varslede handlingsplan
om biologisk inangl’old ikke
kom i Naturvernårei, noe som
opprinnelig var tanken. Styret
frykter dessuten at planen blir
utilytende og tannls nar den
kommer.

DNT: Dårlig
— Jeg tror vi må konkludere
med at det har gått bra med
naturvemåret— men dårlig med
naturen, sier leder Øystein
Dahle i DNT. Han mener mye
av kampanjevirksomheten har
vert vel anvendte penger, og
trekker særlig fram innsatsen
mot barn og unge.

— Men naturen går ut av året
i dårligere forl’atning enn den
gikk inn. Presset mot naturen
er både stort og Økende, sier
Dahle. Som eksempler trekker
han fram rovdyrlorvaltningen
og nasjonalparkene.

—11995 har vi sett mye mer
press mot rovdyrene enn tidili
gere. Nir det gjelder nasjonal
parkforvallningen, ser vi at en
god del av (le opprinnelige ver
neverdiene svekkes på grunn
av for eksempel vegbygging og
snØscooterkjØring. Alt i alt ar
heider naturvernet i motvind
i’or tiden, sier Øystein Dahle.
Men han ser lys i tunnelen.

— Jeg er ikke villig til å ak
septere at Naturvernaret ni
er slutt. Vi har også fatt en del
suksesser, og innsatsen mot
barn og unge gir hap for bedre
uttelling i framtiden, sier Dah—
le.

MflUF: Mye
negativt
Fagsjef Stig Hvoslef i WWF
ramser kjapt opp mange ek
sempler på ting myndighetene
IKKE har gjort i Naturvernar
et:

— Ni burde vi ha sett det
‘.arslede Statens naturoppsyn.
Vi burde ha sett forvaltnings
planen for ulv, som skulle ha
vært ftrdig forlengst. Vi burde
ha sett handlingsplanen for bio
logisk mangfold. Myndighete
ne burde ha satt mye mer inn på
å få til et mer bærekraftig skog
bruk. Prosjektet «Levende

skog» er skognæringens egen
sak. Det er positivt, men det
mangler bevilgninger fra myn
(lighelene. Vi burde også ha
sett utvidelsen av norsk vern av
vatmarker etter Ramsar-kon
vensjonen — og vi burde abso
lutt ikke ha sett at myndighete
ne ga opp det viktige natur
verimnirådet i Lundevågen, si
er 1-Ivos lei.

l3åde Hvoslel’ogNaturvern
forbundet trekker fram Stor
tingets behandling av Regje
ringens S valhardmeldi ng som
et positivt trekk i Naturvernår
et. Energi- og mil jøkom ilden
på Stortinget satte blant annet
en stopper tor den planlagte

— Thorbjørn Rerntsen
har prøvd og tapt
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Takk for
støtten!

MOVAR
.lFflKQVMQflj LLS(ft.P MOSSEPEO%EH

NITO
AND

KRÅFTLAGf

Ordet er ditt AIS

Skedsmo Betong Fabrikk AS
mørtelfabrikk og pukkverk

Miljøvernminister
Thorbjørn Berntsen
venter tøffe tak når
rovdyrforvaltningen
skal revurderes neste
år. Han er meget
skuffet over den
manglende støtten
fra naturvernorgani
sasjonene.

N&M Bulletin

___________

Ole P. Pedersen

I høst har striden om forvalt
ningen av Norges fire store rov
dyr, bjørn, jerv, ulv og gaupe,
blusset kraftig opp. Det er plan
lagt en revidert rovdyrmelding
i hpet av 1996, som skal vur
dere de gjeldende kjerneornrn
dene for de fire artene. Det kan
bli tøff kamp mellom nærings—
og verneinteresser.

—Uherørte arealer reduseres

Miljøvernminister
Thorbjørn Berntsen
ønsker mest mulig
åpenhet i Produktre
gisteret. Han lover
også at myndighetene
nå skal se nærmere på
meldingene om at lakk
på hermetikkbokser
har østrogenhermende
effekt.

N&M Bulletin
Ole P. Pedersen

i hØst om en spansk undeisØ—
kelse soni viste at lakk pa inn-
viden av herrnetikkhoksene ski!
ler ut hornionhermende stojf.
Kreves det /or liten dokumen—
tasjon/raprodusentene/Ør ting
lLes ut/nr saiv.’

— Det er ikke alltid miljø-

sterkt, dermed blir det vanske
ligere for rovdyra. I)e majo ha
livs- og oppvekstområder hvis
det skal være mulig ha bære
dyktige rovviltstarnmer i Nor
ge. Det vil kreve at vi avsetter
områder hvor de kan lå leve i
fred.

Ensom kump
— Er roi’dvrhetsen i medvind?

— Ja, veldig. Nationen har
gatt lore her. Men Naturvern-
forbundets landsstyre anklager
oss også, lor å ha gitt fire betin
gede fellingstillatelserpahjørn.
Jeg slåss en nokså ensom kamp.

Berntsen legger ikke skjul
på at dagens rovviltlorvaltning
er under et stor press fra næ
ringsineressene,

— Nationen og Senterparti
ets folk på Stortinget fører an.
Naturvernforbundet har holdt
en utrolig lav profil. Er det
noen som har slåss for dette, er
det inei.

eller helsemyndigheter er i
stand til å stille alle relevante
spørsmål med en gang. Ting
kan dukke opp etterhvert. Selv
innen matemballasje. hvor det
er høy beredskap, kan (let duk
ke opp ting man ikke har tenkt
på, og som må undersøkes. Men
jeg har sett at Statens nærings
middeltilsyn sier det ikke er
grunn til frykt. Vi får jobbe
videre med saken og se om det
faktisk holder stikk.

Naturvemforhundet harhedt
om å få opply sninger om hvil
ke varer som finnes i norske
butikker, som inneholder be
stemte stoffer. Så langt har
Gunnar Berge nektet å utlevere
disse opplysningene.

— Vil du be (;innar Berge
utlevere de opplysningene Sol?]

Natu ;n’rnfnbiuidet har bedt

— Sa du trem,’er eç’i’ntlig
iniljøbevegelsen i rV,Qç’ell/Or a

sta opp mot de som vil rovdra
til livs?

Ja, for (lette blir en meget
tung sak. Alt som går på vern
blir utrolig tungt. Nasjonal
parkmeldinga blir mye tyngre
å gjennomføre enn den forrige.
Det skyldes grunneierinteres
ser og kravet om lokal forvalt
ning. Jeg er ikke mot lokalt
demokrati, men jeg serhva som
skjer med Hardangervidda og
strandplanloven, som skulle ha
forbud mot bygging i 1 00-me-
tersbeltet. Kommunene har
brukt dispensasjonsretten i et
slikt omfang at det omtrent er
borte vekk, alt som skulle be
skyttes.

— Sa man har gdtt fir langt
i a gi lokale invndighc’ter /iill—
timakter?

— A ja, alt for langt, bekref
ter miljøvernministeren.

Ja, men vi må ta et visst
hensyn til balansen mellom det
som næringslivet hevder er re
ne bedriftshemmeligheter og at
kompetente, norske faginstan
ser får analysert stoffene og
slått fast om de er farlige eller
ikke. Men for de aller fleste
produkters vedkommende bør
ikke det være noen hindring i
det hele tatt.

Men Natorvern/orbundet
vil i denne saken m’a’rc’frhru—
kernes taleror. Det mna jo vare
viktig at/orbrukerni’ i det min—
sfc’ jcir i’ite at disse stoj/’m’
finnes i vare,’?

— Jada, det erjrg enimz i. Vi
bør gå så langt som mulig. Er
det helsefarlige stoffer skal de
egentlig ikke bringes inn på
markedet i det hele tatt, såfremt
det finnes andre og mindre far
lige produkter, sier Berntsen.

løpet av få år.

N&M Bulletin
Ole P. Pedersen

Regjeringen har 1&eslåttå inn
føre grenser for hvor ille luft-
forurensningen kan være i Nor
ge. (irensene har fått mye kri
tikk fordi (le er langt slappere
enn det helsekriterier tilsier.
Denne uken gikk fristen for å
innlevere høringsuttalelse om
saken ut.

— H’orf’ir ble gm’enseverch
ene si svake?

— De er ikke svake. Vi er et
av de få landene som får lov
givning pa området. Vi etable
rer et grunnlag med (le grense
verdiene som er foreslått. Så
får vi bygge videre på det, sier
Berntsen.

— Dette er først og fremst en
oppryddiiig for å gripe tak i en
del konkrete problemer. Men

Miljøvernminister
Thorbjørn Berntsen er i
ferd med å skrinlegge
nok et miljømål. Utslip
pene av flyktige, orga
fiske forbindelser
(VOC) blir antakelig ikke
redusert med 30 pro
sent innen 1999, slik en
internasjonal avtale
krever.

N&M Bulletin

________

Ole P. Pedersen og
Audun Garberg

Norge har farpliktet seg til å
redusere VOC-utslippene med
30 prosent fra 1989 til 1999.
Fram til 1994 økte imidlertid

det kan godt hende, ja det er

sannsynlig, at forskriften vil
bli skjerpet etter at vi n har
kommet i gang og gjort de fØr
ste tingene, sier Berntsen.

Stenge byene?
Han mener det å følge Statens
forurensningstilsyns (SFT)
loreslatte grenser ville ført til
drastiske tiltak.

—Tiltak som berører sa man
ge (700 000 menrieskererram
met av helseskadelig luftforu
rensn ing), betyr fØrst og fremst
at noe må gjøres hyområdene.
For å sette det helt på spissen
må du stenge disse byene. Det
kan godt hende det er riktig på
lang sikt, men du kan ikke fore
stille deg at det er noe vi skal
gjøre i løpet av de nærmeste
ar årene.

l3emtsen avslører at Miljø—
verndepartementet (MD) tapte
kampen i regjeringen om luft
kriteriene, til tross for at stren
gere tiltak, ifølge SFT og Sta
tistisk sentralbyrå, vil være
samfunnsøkonomisk lØnnsom
mc.

utslippene med 10 prosent.
Berntsen oppgir ikke målet helt
i intervjuet med N&M Bulle
tin. Han lover at den kommen
de planen for å redusere VOC
utslipp vil ta for seg de store
kildene i Nordsjøen, spesielt
bøyelasting. Men han lover in
genting når det gjelder å følge
den internasjonale avtalen.

Offshore
— Hvis vi virkelig skal bruke
penger på ting, så er det først
og fremst på sokkelen. Ved
bØyelasting av olje over på båt,
og ved selve oljeproduksjonen.
Hvorvidt vi greier de 30 pro
sentene skal være usagt, men at
vi kommer til å greie en del, det

— Men vi snakker om øye
blikkets tyranni, hvor alle de
presserende oppgavene, alle
samfunnsgrupper og -sektorer
skal ha mer penger til ditt og
(latt. Da må du ta kortsiktige
hensyn av politiske grunner,
mens du ikke får tatt hensyn til
de langsiktige perspektivene.
Hvis vi reduserer forurensning
i dag. så blir det færre sjuke
tolL. Det slår Ut P helsebud—
sjettene om ti år. Men det har
ikke hittil vært mulig å lå gjen—
nomslag tor den type tanke-
h

- Uenighet
— Men da har dii heller ikke ftitt
gennomnslag/or (lemi tankegan—
gi’n i /‘c’gjeringen, ettc’rsomn for—
skri/ten bare ha,’ betydning fØr
3000 mennesker?

— Jo. men nå ma du ikke
glemme at dette eret frainskritt
i forhold til det som var. Når
jeg hører på noen fra miljøbe
vegelsen, for eksempel Lars
Haltbrekken fra Natur og Ung
dom, så får man jo inntrykk av
at det som nå skjer er et tilbake-

tror jeg, sier miljøvernrniniste—
re n.

— Så mange av tiltakene i
dt’nkom,nende VOC—planen vil
gå ja offshore?

— Ja, det er der vi har de
største utslippene. Vi skal blant
annet diskutere dette med Sta
toil på et mote over nyttår. Det
te er også spørsmål som disku
teres i Miljøsok. Gruppen er
satt ned av Jens Stoltenberg for
å få til frivillige avtaler om

reduserte utslipp — i første om
gang med oljebransjen. Det
gjelder også for VOC, sier
13 erntsen.

Lars Haltbrekken. leder i Na
tur og Ungdom,
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Det er et problem i
Norge at mange ikke
tar FNs klimapanel på
alvor, mener miljø
vernministeren. Selv
tror han på forskerne,
men vil ikke at Norge
skal være førende i
C02-reduksjoner.

N&M Bulletin
Ole P. Pedersen

— Når ENs klimapanel (IPCC)
sier det er all grunn til å tro at
vi er inne i en periode med
menneskeskapt drivhuseffekt,
og at det er meget liten sann
synlighet for at temperaturend
ringene er resultat av naturlige
variasjoner, foretrekker jeg a
tro pa dem, sier Berntsen.

—Problemet i Norge er at det
er mange som ikke gjor det. De

sier de tror pa IPCC. men i
praksis velger de a se bort fra
det

— Tenker dii pa noen speSiel—
le?

—Ja. det er vel noen bade her
og der.

— Politikere?

Vinbolkotten over?
Norske vinkjøpere var mest
forbannet over Frankrikes for
ste atombombe i høst. De sene
re har bare vært positive, i det
minste for vinsalget. Importen
av fransk vin gikk ned med 23
prosent i september og opp med
31 prosent i oktober. i forhold
til samme tidspunkt i 1994.
Likevel har Frankrike tapt litt
av sin markedsandel til spansk
vin, som i høst har solgt svært
godt.

Det er vanskelig å se klare
utslag. av hoikottaksjonen av
Frankrike. skriver Ukens sta
tistikk ha Statistisk Sentralby
ni.

— Det er i hvert falt ikke
tilstrekkelig mange som har
tatt dette med sapass stori alvor
at de har begynt å blase i barte
ne.

— Sa de siei• de troi pa driv—
huse/jekten, men ho/dir .stø
kurs likevel?

— Det kan du godt si, sier
Berntsen. som ikke vil være
mer konkret.

Miljøvernministeren vil
imidlertid ikke la Norge gå for
an i arbeidet med å redusere i-
landenes utslipp av den viktig
ste klimagassen, karbondiok
syd (CO:).

— Når vi snakker om prog
nosen for økte norske CO:-ut
slipp (16 prosent), så er det
viktig a se at det er 16 prosent
av to promille (Norges andel av
verdens CO:-utslippf

Legge ned
Norge?
— Regjeringen har vurdert om
den skulle kreve at oljeplattfor
mene skiftet ut eksisterende
turbiner med ny teknologi. Det
vil kanskje koste et par milliar
der kroner. Skal vi bruke det
får a hindre at (le globale ut—
slippene ikke øker med 2,16

Kommunene vil få
større ansvar for å
bevare det biologiske
mangfoldet. Det blir
bestemt i regjeringens
handlingsplan som
legges fram til våren.

N&M Bulletin
Audun Garberg

Handlingspianen for biologisk
mangfold sendes rett over nytt
ar ut ia horing i departemente—
ne. I lopet av varen 1996 skal
planen legues Iram, sannsyn—

promille, men 2.0 proinille?
Det blir noe sprott oer (len
diskusjonen. sier miljøvernmi
nistcren, og legger til:

— Selv om vi stoppet all ak
tivitet i Norge, så reduserer vi
de globale utslippene med bare
to promille. Det betyr selvføl
gelig ingen verdens ting, når
du vet at bare økningen i Kina
hvert år er på 200 millioner
tonn. Hvis vi skulle bruke to
milliarder kroner logisk og for
nuftig, skulle vi selvfølgelig dra
til Kina med dem. Da kunne du
få til reduksjoner som betyr
noe, og ikke endevende norsk
økonomi og oppnå resultater
som det ikke gir an å måle en
gang!

— Men iiian enevender i’e/
ikki’ norsk økonomi ved â si’n—
ke takten i oljeutvinningen li—
tegramimi?

— Ja, det kan du godt gjøre,
men det betyr så uendelig lite.
hvis gassen vi nÏ har skrevet
kontrakter pa kommer i stedet
tor kull, sa vil det redusere
CO:-utslippene i Europa med
100 millioner tonn. Det er tre
ganger sa mye som (le norske
utslippene! Hvorfor skal vi da
redusere gassproduksjonen,

ligvis som stortingsmelding.
De tre viktigste satsnings

omradene er kartlegging av
arter og naturomrader, a klas
sil isere områdenes verdi, og
forvaltning av naturområder
som ikke er vernet.

— Kommunene er et veldig
viktig element for å videreutvi

som farer til at (le bruker kull i

stedet’!
— Vi erfti i Norge, men per

hode gar det (‘il del kinesere
/or hver nordmann.’

—Ja, men vi ma ta de faktis
ke, globale utslippene, og få
ned utslippene.

60-80 prosent
— Men IPCC papeker at
burde redusere med 60, kan
skje 80 prosent i den industri
aliserte verden jor aftrhindre
vtterligeredrivhuseffl’kt. Erdet
et problem at dere diskuterer
pà et helt annet nivå eiin det
i’itenskapsmennene ftiktisk si
t’r md til?

— Det er mulig vi må prøve i
få til 60 prosent reduksjon over
tid, men du kan jo forestille deg
hva som må til i den industria
liserte verden for i makte det.

— Det triste er at landene
driver og skylder pa hveran
dre. «Vi kan ikke gjøre noe, for
(le andre gjør ikke noe». Det
ma vi få brutt ut av, sier Bernt
sen.

kle forvaltningen av de omra
(lene som ikke er vernet, sier
førstekonsulent MaritBallestad
i Miljøverndepartementet.

I landlingspianen skal revi—
deres hvert ijerde eller femte
r. Da skal Stortinget få en
rapport om arbeidet som er blitt
gjort.

— Transportaktiviteten
har neppe vært direk
te årsak til utrydding
av en bestemt art,
mener samferdselsmi
nister Kjell Opseth.
Han vil helst ikke ta
hensyn til biologisk
mangfold når veiene
skal bygges.

N&M Bulletin

_______

Audun Garberg

Kjell Opseth snakket om Sam
ferdsel sdepartementets utfor
dringer og arbeidsområder for
å ta vare på det biologiske
mangfoldet. Anledningen var
departementets konferanse om
transport og biologisk mang
fold p Sundvollen ved Høne
foss. Opseth gikk sterk ut mot
dem som ønsker klarere lover
og regler for å bevare det biolo
giske mangfoldet.

— Generelle, landsomfatten
de virkemidler rammer likt over

Samferdselsminister
Kjell Opseth avviser
anbefalingen fra OECD
om en kraftig økning i
bensinprisen. Dyrere
bensin vil slå uheldig ut
for distriktene, mener
Opseth.

N&M Bulletin

_________

Audun Garberg

— Bensinavgifter er ikke riktig
virkemiddel for å ni målene til
OECD. Hos oss er bilen nød
vendig. I mange deler av landet
er bilen den eneste muligheten
folk har. Derfor må vi ta i bruk
andre virkemidler, sier Kjell
Opseth.

Anbefaler
firedobling
I forrige utgave av N&M Bul
letin omtalte vi en OECD-rap

alt. De kan ikke brukes til å
redusere lokal forurensning og
naturinngrep på en effektiv
måte, slo Opseth fast.

— Uheldig
— Generelt er det uheldig med
absolutte mål lor planlegging
og politikk. I alle saker m vi
vurdere flere hensyn. Det er
ikke entydig at biologisk mang
fold bør gå foran andre mål.
Trolig er det svært få, eller
ingen, enkeltprosjekter som vi
vet at vil utrydde spesielle ar
ter. Normalt er det et spørsmål
om hvor stor andel vi trenger
for å beholde artene, sier
Opseth.

Samferdselsministeren gikk
også mot at luftforurensning
skal tas med i den nasjonale
handlingsplanen for biologisk
mangfold som skal legges fram
til våren.

— Drivhuseffekt og forurens
ning bør ikke være tema for
regjeringens handlingsplan for
biologisk mangfold. Dette om
rådet er allerede regulert av

port som anbefaler firedobling
av bensinprisen. Rapporten
konkluderermed at dyrere ben
sin og stans i veihyggingen er
nødvendig for å oppnå en bæ
rekraftig byutvikling.

Men samferdselsministeren
vil ikke revurdere sin politikk
for å redusere trafikkforurens
ningen.

Andre
virkemidler
— Det er først og fremst i Oslo
og de fire største byene dette er
et problem. Der m vi bruke
andre virkemidler. Differensi
erte satser i bompengeringene
kan føre til at vii rush-tiden får
en overgang til andre trans
portmidler. Og kommunene
kan med parkeringsregulerin
ger få ned trafikken. Det er
denne typen virkemidler vi må
ta i bruk. Bensinavgifter er et

internasjonale avtaler, sier
Opseth.

- Minimulistisk
Etter Opseths iniiledning tok
landskapsarkitekt Hege Gult
vedt fra Statens vegvesen i
Buskerud ordet og spurte om
Opseth ikke var vel minimalis
tisk når han snakket om å ta
vere på en reserve av arter. Det
kan føre til at artene blir pres
set ned mot tålegrensen for ut
rydding, påpekte Gultvedt.

— Hvis du oppfattet meg slik
at vi ikke skal ta hensyn til det
biologiske mangfoldet dersom
vi har artene et annet sted, s er
det noe i nærheten av hva jeg
har sagt. Dette er hele veien en
politisk avveining. Et område
med en art eller landskapstype
som vi har i rikt monn et annet
sted i landet fr sannsynligvis
en annen vurdering enn der
som naturtypen er begrenset,
svarer Opseth.

så negativt virkemiddel at det
bør vi ikke bruke, sier Opseth.

Bilene blir
storre og tyngre
— Nordmenn kjøper
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Norges nasjonalfugl
inneholder oppsikts
vekkende mye miljø
gifter. Hunnene forla
ter redet for ungene
er klekket ut, og
eggeskallene er langt
tynnere enn for.

N&M Bulletin

_____

Jens P. Toldnæs

Et forskningsprosjekt ledet av
Økotoksikolog Signe Nybø ved

Luft er den viktigste
transportveien av
klororganiske miljøgif
ter. Dette rammer
mennesker, dyr og
industri i Norge.

N&M Bulletin
Jens P. Toldnæs

— Vitenskapen er i dag generelt
enige om at lufta er den viktig
ste veien for transport av klor
organiske miljøgifter (pestici
der, dioksiner, PCB o.l.) til
nordområdene, opplyser for
sker John-Erik Haugen ved
Norsk institutt for luftforski
ning (Nilu) til N&M Bulletin.

Når vinden er nordgående
kan utslipp av klororganiske
miljØgifter i Sentral-Europa

RØYKEN
KOMMUNE

Aflforsk i Trondheim, har tatt
for seg reproduksjonsprobleme
ne til vår nasjonalfugl fosse
kallen.

Det er påvist langt tynnere
eggeskall hos fossekallhunne
ne i Sør-Norge enn andre ste
der i landet. I tillegg forlater
hunnene redd før eggene er
klekket ut.

Forskningsprosjektet har til
hensikt å undersøke om funne
ne kan skyldes sur nedbør. Men
siden enkelte typer klororga
niske miljøgifter med honno
lignende effikt, DDT og PCB,

registreres i fbrm av Økte luft
konsentrasjoner p Svalbard i
løpet av ett til to døgn senere.
Det viser luftmålinger foretatt
av Nilu. Ved bruk av klororga
niske plantevernmidler som er
forbudt brukt i Norge (DDT,
toksafun, klordaner og heksak
lorsykloheksan), tilfores bety
delige mengder til atmosfæren
og transporteres mot polområ
dene.

Under lufttransport vaskes
stofftme ut via nedbor, og noe
kommer opp fra havet med for
damping. Denne såkalte «kald
kondensasjonen» fører til at
miljøgiftene til slutt havner i
polområdene og akkumuleres i
et begrenset geografisk omr
de.

Beregninger viser at omlag

kan forstyrre reproduksjonen,
er lossekallen og eggene også
blitt analysert for disse stoffe
ne.

— Høye
——a—--—

— Vi har funnet høye konsen
liasjoner av klororganiske mil
jøgi fler i fossekall fra Sør-Nor
ge, opplyser forsker John-Erik
Haugen ved Norsk insitutt for
luftforskning (Nilu).

Nivåene tilsvarer de man har
funnet i marin fugl fra Norge.
Dette er oppsiktsvekkende, si-

ti prosent av utslippene havner
i nordområdene. Dette forkla
rer også de høye konsentrasjo
nene av miljøgifter som er fun
net i sel og isbjørn i Arktis.

Kildene
spores opp
Nilus kontinuerlige målinger
av persistente organiske miljø-
gifter og tungmetaller i luft i
Ny-Alesund er en del av det
pgende Arctic monitoring
aud assessment programme
(AMAP). Her deltar de nordis
ke landene sammen med Ca
nada, Russland og USA

Programmet har blant annet
til formål å få kunnskap om
miljøgiftbelastningen i Arktis,
og miljøgifters effekter p det
arktiske økosystemet. Nye rn
lemetoder gjør at forskerne kan
finne ut hvor miljØgiftene som
ankommer Arktis, egenllLg
stammer fra.

Store mender
Det er sfore mengder miljøgif
ter som ankornmer de nordlige
områdene. Et godt eksempel er
insektmiddelet toksafen, et
klororganisk stoff som brukes i
forbindelse med produksjon av
soyabØnner, homull og jord
nØtter.

Toksafen var et av de mest
brukte sprøytemidlene i USA
fram til l92, og er siden blitt

den fossekallen er en innlands
fugl som i hovedsak livnærer
seg p insekter.

— Det som også er typisk er
at vi finner høyere konsentra
sjoner i eggene enn i lever, opp
til 20 ganger mer. Det er fra
tidligere kjent at hunnen kvit
ter seg med slike giftstoffur ved
å skille dem ut til avkommet.
Det er for tidlig til å kunne gi
noen endelig konklusjon på
hvilke effekter vi egentlig har å
gjØre med i dette tilfellet, sier
Haugen.

forbudt i en rekke industriland.
1 USA er toksafen også brukt

i stor skala lbr utrydde fisk.
Stoffet er fortsatt i bruk i bety
delige mengder i blant annet
India, Mexico og Sør-Russland.
Nyere forskning har vist at stof
ftt kan være kreftframkallende
ved siden av andre toksiske
effekter.

Forbruket av toksafen fra
1950 til i dag er anslått til 1,3
millioner tonn. All toksafen er
tilført direkte til miljøet i form
sprøyting, i motsetning til for
eksempel PCB, der bare omlag
40 prosent har havnet ute i
miljøet.

Toksafen langtransporteres
via luft, og sjøpattedyr og det
meste av fisken som fanges ide
nordlige farvann har meget
høyt innhold av toksafen i fut
tel.

Rummes
Dette har igjen skapt proble
mer for fiskeoljeindustrien, som
ikke er i stand til å overholde
europeiske grenseverdier for
toksafen. Fiskeoljeprodusenter
i Europa har derfor fått dispen
sasjon ut 1996 for å omstille
seg til ny renseteknologi for
kunne komme under denne
grenseverdien. Dette er en me
get krevende prosess da tekno
logien er svært komplisert og
kostbar.

Fossekallen yIt av
orbudte rriiIjøgiter

Miljøgiftene når Norge via lufta

FAMILIE?

KVINESDAL
KOMMUNE

Bil fl N N IJ E SEN ET

Ta barna med for 50 kr. og reis så langt du vil.

Dra på opplevingsferd med barna. Len deg tilbake i stolen med kaffikoppen.
Slapp av med film pa YV eller nyt kystlandskapet gjennom store
panorarnaruter medan dci minste bygger legorårn i leikekroken.

Med Fylkcshaatane sin spesialpris for barn under [6 år, har du råd til å ta
barna med på ekspresshatcn. Ein vaksen betaler full pris eller Grøn Rute-takst

og kan ta med inntil 4 barn for berre 50 kr. kvar.

Kontakt reisebyrå eller:

FYLKE5BAATANE

LILLESAND
KOMMUNE

i
I

REISESERVICE
Strandkaiterminalen, 5013 Bergen

Tif. 55 3240 15—Fax5531 0576

1 —I

0
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Adjø gass!
Velkommen
ren norsk luft!
Gras Produkter as er ikke fornøyd
med kun å tilfredstille dagens behov.
Vi vil være best også i fremtiden.
Derfor vier vi miljøet stor oppmerk
somhet. Luft skader ikke ozonlaget.
Og, ved å erstatte gass med luft bidrar
vii kampen mot drivhuseffekten.
Den tradisjonelle drivgassen du finner
i spraybokser ekspanderer ved
oppheting. Luft derimot, ekspanderer
lite ved oppheting. Dermed eliminerer
vi faren for eksplosjon ved overopp
heting. Luftdrevne spraybokser er der
for det tryggeste du kan bruke. Ikke
minst der sveising og annet brann-
farlig arbeid utføres.
Luftdrevne spraybokser bedrer miljøet
og sikkerheten for deg som bruker.

Et snes vilisvin er blitt
en hodepine for danske
myndigheter. Jegere
og naturvernere vil
verne om bestanden,
landbruket frykter tap i
milliardklassen og vil
utrydde dyrene.

fIJ&M Bulletin

________

Jens P. Toldnæs

11993 rømte et drektig viLisvin
fra en innhegning på Jylland. I
dag har Danmark en vilisvin
bestand på omlag tyve dyr. In
gen kan si med sikkerhet at alle
dyrene stammer fra den ene
rømningen. Det eneste som er
sikkert når det gjelder de dan
ske vilisvinene er at natur- og
næringsinteresser krangler s
busta fyker om hva som skal
skje med dem.

— Dette er blitt en meget
politisk sak. Nå har miljøvern
ministeren selv gått inn for å ta
seg av den, såfrvi ser hva som
skjer, sier viltkonsulent Jeppe
Ebdrop i Naturfredningsforen

Po

Notes

lloo<7

76 mm x 127 mm

ingen i Danmark til N&M Bul
letin.

Organisasjonen mener viii—
svinet hører hjemme i den dan
ske faunaen på tross av at tals
menn for landbruket mener
dyrene kan påføre Danmark
tapte eksportinntekter fra tam
svin på flere milliarder kroner,
på grunn av fare for virusbak
terier og snyltere.

Svend Bichel, president for
Danmarks Naturfredningsft)r
ening, synes ikke dette er noe
godt argument.

— Selvfølgelig kan villsvin

bære smitte. Det kan harene
også. Skal vi utrydde dem og?
Dette handler om naturfilosofi.
om vi skal tilpasse naturen til
menneskets aktiviteter. Det er
faktisk det landbruket vil, sier
han til avisen Information.

Bichel fr delvis stØtte fra
faglig hold for sitt syn. En ve
terinærrapport vurderer smit
tefare som mer teoretisk enn
red.

Sporsno gir svar
i Norge?
Etter at N&M Bulletin meldte

om ville villsvin i Norge for et
rs tid siden er det ikke gjort
nye observasjoner av arten.
Viltkonsulent Osniund Fjell
hakk hos fylkesmannens mil
jøvemavdeling i Østfold tror
imidlertid at dyrene godt kan
ha tilhold her likevel.

— Villsvinene er meget sky,
og er i tillegg nattaktive. Det
kan være årsak til at vi ikke har
fått inn nye observasjoner i som
mer. Sporsno kan gi oss svar på
om de fremdeles er her, sier
han til N&M Bulletin.

Nr 22. 15. desember •GRAS PRODUKTER AS. VERDENS FØRSTE LEVERANDØR AV

ren luft som
drivmiddel

I TEKNISKE SPRAYBOKSER.

MED DENNE VERDENSNYHETEN HAR VI:
• ØKT SIKKERHETEN FOR

DEN ENKELTE BRUKER
• GITT ET VESENTLIG BIDRAG

TIL ET BEDRE MILJØVERN
• VIST AT MÅLBEVISST

SATSING GIR SUKSESS
DENNE LILLE TRYKK-KAPSELEN
MEDFØRER ET VIKTIG ROLLEBYTTE

Vilisvin er dyre danske dyr

Vinbolkotten ovet?
Norske vinkjøpere var mest forbannet over Frankrikes første
atomhombe i høst. De senere har bare vært positive, i det
minste for vinsalget. Importen av fransk vin gikk ned med 23
prosent i september og opp med 3 I prosent i oktober, i forhold
til samme tidspunkt i 199-I. Likevel har Frankrike tapt litt av
sin markedsandel til spansk vin, som i hØst har solgt svært
godt.

Det er vanskelig å se klare utslag av boikottaksjonen av
Frankrike, skriver Ukens statistikk fra Statistisk Sentralbyrå.

Finland verner
Den finske regjeringen vil
verne I 00 000 hektar gam
mel skog i Nord—Finland.
skriver Reuter. Skogen er i
dag i kommersiell bruk, og
området som skal vcrncs
nlm.lo rundt to prosent av
F ni and s kommersielle
skogareal.

Post-it® notatbiokker med
resirkulert papir!
Finnes i gul og grå farge.

Gras Produkter as er et norsk selskap. Vi er
leverandør til norsk industr4 verksteder og in
stitusjoner over hele landet.
Gras Produkter as er totalleverandør av miqø
vennlige rense- og avfettingsmidle, rustløsere,
silicon, skjærevæsker rense- og smøremidler
for elektisk og elektronisk utstyr m.m.

0Gras
Prödukter a•s
Per Krohgs vei 4 c, Boks 10, 1006 Oslo
Telefon 22 32 85 80, Telefax 22 32 29 09

\

I

g; \%\2:l «‘

16 3M KontorNÅR DU VIL VÆRE 100% SIKKER i
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Villmarken i Norge er i
ferd med å forsvinne.
I Sør-Norge er bare
fem prosent av area
let villmarkspreget.
Dette er langt mindre
enn tidligere antatt.

N&M Bulletin
Audun Garberg

Direktoratet flir flat urlrvalt
ning (DN) har kartiagt viii
markspregede ornrder i Nor
ge. Resulatet viser at vi har

langt mindre viflmark enn hva
gamle beregninger viste.

For hele landet viser hereg
ningen at de vilLmarkspregede
områdene er på 12 prosent av
arealet. Dette er bare en fjerde
del av hva vi hadde ved arhun
dreskiftet. Mer enn halvparten
av landets areal ligger under én
kilometer fra inngrep.

Flere inngrep
Som villmarkpreget regnes
områder som ligger fim kilo
meter eller lenger fra «tyngre
tekniske inngrep». For tre år

siden ble det gjort beregninger
som viste at dette gjaldt 22
prosent av arealet i Norge. Nå
er anslaget nesten halvert.

Den kraftige reduksjonen
skyldes i all hovedsak at DN
har tatt hensyn til flere for
skjellige typer inngrep. Nå blir
områder som ligger nær kraft-
linjer og traktorveier ikke len
ger regnet som villmarkspre
get.

Førstekonsulent Ole T. Ny
voll har hatt hovedarbeidet med
rapporten i DN. For han kom
resultatet som en overraskelse.

— Vi trodde ikke det var så få
villmarkspregede områder
igjen. Særlig traktorveier har
bidratt, det er langt flere enn vi
trodde på forhånd, sier Nyvoll.
Traktoveier fører til oppstykk
ing av områder og legger for
holdene til rette for skogshogst.

Minst i sør
I Sør-Norge (inkludert Trøn
delag) er det bare fem prosent
av arealet som kan betegnes
som vi llmarkspreget.

Dårligst stilt er fylkene øs
fold, Vestfold, Oslo og Akers
hus. Her er det ingen områder
som ligger ftm kilometer eller
lenger fra tyngre tekniske inn
grep.

Miljøkriteriene for EUs
miljømerke er så roms
lige at industrien ikke
vil få noen store pro
blemer med å skaffe
seg et miljøalibi.

N&M Bulletin
Ruth Schukalla

Vaskernaskinprodusenten Mi
de kan få merket samtlige vas
kemaskiner og oppvaskmaski
ner med EU-hlomsten. Lobby
istene fra industrien har gjort
en bra jobb, skriver det tyske
ukemagasinel Die Zeit.

EU-byråkratene i Brussel

For å finne urØrte naturom
råder i disse fylkene må vi lete
under kategorien «inngrepsfri
sone 2», som er områder mel
lom en og tre kilometer fra
innrep. Men selv i denne kate
gorien er det forsvinnende lite
i disse fire fylkene.

Finnmark kommer desidert
best ut av undersøkelsen. Der
er i underkant av 40 prosent av
arealet villmarkspreget. Troms
ligger på andreplass med litt
under 20 prosent.

Redskap
Kartleggingen skal gi kommu
ner og andre beslutningstakere
mulighet til å se alle inngrep i
sammenheng.

— Vi Ønsker å Øke bevissthe
ten og få færrest mulig inngrep
i de villmarkspregede område
ne. Og vi tror at mange beslut
ningstakere ønsker å ta hensyn
til de uberØrte områdene, sier
Ole T. Nyvoll.

Hvert tredje år skal det kom
me en oppdatert utgave av kar
tet over villmarkspregede om
råder. Det er også laget kart for
hvert enkelt fylke.

Undersøkelsen beregner
ikke konsekvensene av foru
rensning og overbeite.

produserer nå miljØkriterier på
løpende bånd.

— Vi er bekymret for at krite
riene for det europeiske miljø
merket er for slappe i sammen
lignet med de nordiske. Sydli
ge land har en helt annen hold
ning til dette enn vi i Norden,
sier Geir-Olav Fjeldheim i Stif
telsen Miljømerking til N&M
Bulletin. Stiftelsen deltar på
møtene i Brussel.

Hittil har de norske miljø
merkerne imidlertid ikke hatt
s mye bekymre seg over. Det
er hittil bare sm forskjeller
mellom EUs og de norske mil
jøkravene hittil.

Trygg mat er ingen selvfølge

Daglig blir vi møtt med nyheter om Newcastle disease på svenske kyllinger, salmonelladødsfall
på danske sykehus, om nye avsløringer av den illegale hormonmafiaen i Belgia eller om nye
amerikanske tilfeller av multiresistente bakteriestammer.

Vj skal ikke hovere og påstå at alt er bra i Norge. Men vi våger å påstå at situasjonen når det
gjelder matbåren smitte fortsatt er mye, mye bedre i Norge.

Ikke fordi norske bønder er så mye snillere enn sine kolleger i Belgia. Ikke fordi våre markedsførere
er mer moralske enn sine danske kolleger. Nei, rett og slett fordi vii Norge hittil har hatt en
landbrukspolitikk som har gjordt dette mulig.

Vj kommer til å kjempe knallhardt for en fortsatt rett til å forsyne norske forbrukere med trygge
matvarer som er produsert på en etisk og forsvarlig måte.

For å makte denne jobben trenger vi din hjelp.. Fortsett å still krav om et miljøvennlig og etisk
landbruk forsvarlig Be om veipleide kulturlandskap, og forlang at norske myndigheter sørger for
rammebetingelser som gjør denne jobben mulig!

1i\NDBRUKS
SAMVIRKET

Langt mindre viii-
mark enn antatt

Villmarkspregede områder 1994

Miljokulender

Il.— 15. desember: FNs ku
mapanel motes i Roma. for
godkjenne paneleis andre rap
port om glohale klimaend—
ringer.
24. januar: Energi- og mil
jøkomitéen skal legge fram
sin instilling om klimamel
(Iltigeil.
2.— 3. februar: \liljolieime
vernets rådskonferanse.
19. — 24. mars: Miljøtekno
logirnesse i KØln. Teknolo
gisk institutt og norsk-tysk
handelskammer arrangerer
stuietur. Merinft): 22865157.

11.— 14. februar: Konferan
se om idrett. mil jo og utvik
ling. Lillehammer. Mer into:
lnge Aarhus. 6128 9922.
25.—28. april: Kretsløpmes
se i Håssleholm, Sverige. Mer
info: Krelslopmessen. +46 —

60—123 845.
1. — 6. juli: Byen som en
organisme. Urban økologi nå
og i framtiden. Konleiaiie i

København. arrangert av or
ganisasjonen for fornyhar
energi (OVE).Ilf:+45—3537
3565.

GASS 1.

i

Slapt miljømerke

«Naturgass — det iniovennlige
energialternativ som de kostnads
bevisste benytter!»

i
GASN R

AS GASNOR. Flyplassveien, Pb. 63, 4262 Avaldsnes
TPf. 52 84 33 11 • Fax 52 84 30 45

Villmarkspregede områder i Norge, 1900 (t.h.) og 1994. Som
villmarkpreget regnes områder fim kilometer eller lenger fra
store tekniske inngrep. (Kilde: DN/Staiens ka,t-i’erk, Aust-
Agder, 1995.)
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Verdens klimaforske
re har slått fast at
drivhuseffekten er
her. Politikerne må nå
ta valget: skal vi
tilpasse oss eller
forhindre videre
drivhuseffekt?

BAKGRUNN

_________

Ole P. Pedersen

Både norske og utenlandske
medier har mottatt konklusjo
nene fra FNs klimapanel
(IPCC) med stor interesse. Slut
ningene ekspertene har trukket
er dramatiske. 1PCC har aldri
vært ledet av radikale miljØ
vernere — og det er nettopp
organets konservative holdnin
ger som gjør konklusjonene så
politisk betydningsfulle. Nå er
det ikke lenger radikalt å hevde
at drivhuseffekten er her. Nå er

det slått fast som et meget sann
synlig faktum.

Vår egen miljøvernminister,
ThorbjØrn Berntsen, sier i den
ne utgaven av N&M Bulletin at
han tror på drivhuseffekten og
tar den meget alvorlig. Men
han legger til at det er mange
andre som sier det samme som
han, som ikke lar konsekven
sen av det.

Kun ikke rense
For politikerne er problemet
med drivhuseffekten at vi ikke
kan rense oss bort fra den. Suk
sessen til andre internasjonale
miljøavtaler, som svovelproto
kollen og Montreal-protokol
len om forbud mot ozonødeleg
gende stoffer, har vært ny tek
nologi som erstatter gammel,
noen dingser som renser det
som til slutt slippes ut og inn
førsel av nye, mindre harmful
le stoffar enn det som har vært
brukt til nå.

Karhondioksyd (C02) er den
viktigste klimagassen, og den
kan ikke renses. Den kan både
bindes og dumpes på dypt vann,
men del koster, er usikkert og
hjelper ikke: det fjerner ikke
drivhusellekten.

Redusert
energibruk
Det eneste som kan hindre en
verre drivhuseffekt enn det vi
allerede har dØmt oss selv til, er
redusert energiforbruk og mer
effaktiv bruk av encrgien.

Den erkjennelsen sitter me
get langt inne hos dagens poli
tikere p Stortinget, enten de
legger fram klimameldinger
eller kjemper om å bruke opp
oljefondetfØrjul. Det er greit å
stå fram som bekymret for driv
huseffekten p TV, så lenge du
slipper å ta konsekvensen av
det når riktig stemmeknapp
skal trykkes på i nasjonalfor
samlingen.

Det er ikke et rent norsk
fenomen. I de fleste industria
liserte land har vi vennet oss til
lave energipriser, som gjør det
lØnnsomt å frakte varer halve
jorda rundt, framfor dyrke
dem fram p egenhånd. En vik
tig del av næringslivets struk
tur står i fare om energiprisen
skulle øke så mye at transport
systemene ble lagt om og -bru
ken redusert.

Miljabevegelsen
Får rett igjen
Miljøhevegelsen har blitt be-
skyld for å fare med domme
dagsvarsler og skremmeskudd
nr den har snakket om de
mulige konsekvensene av driv
huseffekten. Nå kan organisa
sjoncne stadfeste at de fikk rett.
Og det erFNs forskere som har
blitt dornmedagsprofeter.

Over 2000 klimafor
skere legger fram sin
andre hovedrapport
denne uken. Her er
noen av klimaeksper
tenes konklusjoner.

«De fleste systemer er (lsom—
mc tor klimaendri nger. Natur—
ligeøkosystemer,sosio-cikolo
giske systemer og menneskelig
helse er alle fllsomnie hade for
størrelsen og hast igheien av
kl imaend ringer. »

«Folk som lever i halvtørre
landbruksområder, laverelig—
gende kystområder. vann-be
grensede eller flomutsatte om
råder eller på små øyer er spe
sielt sarbare for klimaendrin

Landbruk
«Mange av verdens hittigste
folk — spesielt de som lever i
subtropiske og tropiske omra—
(ler og er avhengig av isolerte
landhrukssystemer i halvlørre
og tørre regioner, har stçrst
risiko tor økt sult.»

lnFrustruktur
«Klimaendringer og resulte—
rende økt havniva kan ha man
ge negative konsekvenser for
infrastruktur innen energi, in
dust ri og transport, menneske
lig bosetting, eiendomsforsi

kringsindustrien, turisme og
kulturelle systemer og verdi
er.»

Vann
«1(1 irnaendringer ... kan ha stor
betydning pa regionale vann-
ressurser.»

« Mengde av og kvalitet pa
vann lorsyni ng er allerede al
vorlige problemer i mange re
gioner i dag ... det gjor disse
regionene spesielt sarhare over
for enhver reduksjon i vann—
lorsyning.»

Naturlige
okosysten,er
«Det blir sannsynligvis reduk
sjon i biodiversiteten og i varer
og tjenester som Økosysternene
forsyner samfunnet med. øko
systemer vil muligens ikke
komme i likevekt fØr flere hun
dre ar etter at klimaet oppnar
en ny halanse.»

«Hele skogtyper kan lbrsvin—
ne.»

«Boreale skoger vil sann
synligvis gjennomga irregul
ære og storskalerte tap av le
vende trær.»

Innsjoer, elver
og våtmurker
«I innsjøer og elver vil oppvar
mingen ha de største biologis—
ke effiktene ... i lavtliggende
omrader med arter i kalde eller
kjølige vann, hvor utryddelsen
vil være stnrst.»

lsbreer
«Mellom en tredjedel og halv
parten av eksisterende isbre
masse kan forsvinne i løpet av
de neste 100 årene.»
(Fra IPCCs arbeidsgruppe to,
«Sunvnarv hr polu vmal.i’rs»
Rapporten ble odkJent av ar—
bc’idsriippeii tidli,’erc i høst.)
Kilde: Greenpeace Norge.

Rør og Vannteknikk AIS
øvre Sørliv. 24
7700 STEINKJER

__

BORRE

HAVARI

VERN

SKOLE

1AN(;CRUNN
I’OS’lBOKS 7)) * 3191 1101<1 I’

Ti.F. 330732)4
[•X 33073205

Kan vi uiiiislippe
IdimakatastroÇeii?

Dette mener
FNS Idinlapallel

Takk for
støtten!

RØDØY-LURØY xcRAFrrsRK

Factoring Finans
PB 2424 Solli
0202 Oslo

OPPFØLGENDE

UNDERSØKELSER

HALVÅRSRAPF’ORT 1996

NISK

norpe

Norsk institutt for
skogforskning
Norwegian Forest Research Institute

Halvårsrapporten

I
omfatter fagområdene støy,

luft, vannkvolitet, vannbalanse,

erosjon, dyre- og planteliv.

Den kan bestilles ved henvendelse

til miljoavdelingen,

Oslo Hovedflyplass AS,

Postboks 100,

2060 Gordermoen,

telefon.: 63 94 56 00

telefax: 63 94 56 10

Seteflsvegveien
Akershus

vI
I

Nytt reseivat
Regjeringen har opprettet
Rlnnleiret naturreservat i
Levanger og Verdal, mel
der Miljøverndepartemen
tet (MD). Ornrhdet i Nord-
Trøndelag er to kvadratki
lometer stort. Formålet med
vernet er å ta vare på et
viktig våtmarksområde i na
turlig tilstand, og verne om
den særpregede strandeng
vegetasjonen sammen med
det spesielt rike og interes
sante luglelive og annet
dyre liv som hører til områ
det, forteller MD.

Norsk institutt for skogforskning (NISK) har
siden 1916 kartiagt forutsetningene for
vern, bruk og utnyttelse av skog.

Dette innebærer studier av forhold som har
betydning for:

• Hvordan skogens ressurser kan utvikles
og nyttes til næringsutøvelse.

• Hvordan skogen kan bevares som
ø kosystem.

• Hvordan skogen kan bevares og sikres
som kilde til opplevelse, rekreasjon og
friluftsliv.

Norsk institutt for skogforskning (NISK)
Høgskoleveien 12, 1432 Ås
TIf (34 94 90 00 - Fax. 64 94 29 80

A

Møre Edelfisk A/S
6450 WELSET - NOf1WAY

Råholt Nikkel
2070 Råholt

() SiraKvina
kraftselskap
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SV-representantene
Paul Chaffey og Børre
Rønn ingen vH ha en
egen stortingsmelding
om hormonforstyrren
de stoffer. De kommer
til å legge fram forslag
om dette for jul.

N&M Bulletin___________
Jon Bjartnes

Horinonftrstyrrende stoffer
mistenkes blant annet lor å
kunne tØre til redusert frukt
harhet hos menn. Challèy og
RØænningen ønsker både en
oversikt over iNtet og at det
skal settes i verk praktiske til
tak.

ønsker helhetlig
politikk
— Hovedgrunnen til at vi øn
sker oss en egen stortingsmel
diniz. er at dette er et område
mccl lite forskning, lite regel-

verk og samtidig store og be
kymringslulle meclieoppslag.
Vi ønsker oss en helhethg pol
tikk på området hormonft)rstyr
rende stoffer, sier Paul Chaffiy
til N&M Bulletin.

Forbud
og merking
Blant tiltakene Chalky og Røn
ningen ønsker seg, er forslag
til forbud og andre begrensnin
ger i omsetningen av stotler
som er hormonforstyrrende. I
tilfeller der forbud av en eller
annen grunn skulle være uak
tuelt, Ønsker de seg en merke-
ordning istedet. De to SV-erne
vil at føre var-prinsippet skal
brukes på en sånn måte at pro
dukter kan forbys midlertidig,
mens myndighetene underso
ker effekten av stoffene pro
duktene inneholder.

— Vi mener man m kunne
holde stoffer som kan være far
lige unna produksjonen inntil

det er bevist at de ikke er farli
ge, sier Chaffey.

Mer offentlighet
Chafli.y og Rønningen vil også
at en slik stortingsmelding må
inneholde nye retningslinjer lbr
åpenhet om hvilke stoffer pro
dukter inneholder.

De ozonødeleggende
stoffene metylbromid
og HKFK skal forbys i
i-land. U-landene
påtar seg også forbud
for første gang, forut
satt at de får økono
misk hjelp fra i-land.
Greenpeace kritiserer
imidlertid avtalen.

N&M Bulletin

_________

Ole P. Pedersen

Under et møte i Montreal-pro
tokollen i Wien forrige uke,
måtte det hard tautrekking til
fØr i—land og u—land klarte å bli
enige om en ny avtale for å
begrense skadene på ozonla
get. Montreal-protokollen er
underskrevet av rundt 150 sta
ter, og er en del av Wien-kon
vensjonen for heskyttelsen av
ozonlaget.

Landene har tidligere vært
enige om å stanse bruken av
HKFK i i-land i 2030, mcii det
er altså skjerpet:
• 1—land skal slutte å produsere

og bruke HKFK innen 2020.
mens u—landene skal stabili
sere utslippene på 2015-ni-
v i 2016, og slutte å bruke
stolftt i 2040.

• Metylbromid blir forbudt i i-
land i 2010, og skal reduse

•res mccl 25 prosent innen

2001 og 50 prosent innen
2005 i forhold til i dag. U
land skal stabilisere sitt for
bruk på dagens niva innen
2002.

.1-landene skal gi Ilere penger
til det sakalte «Montreal—
fondet», for å dekke de ek
strakostnadene u-landene får
ved å gå over til andre og
mindre skadelige stolRr.

Får ozanlaget
det bedre?
— Forhandlingsresultatet er et
viktig steg i retning av å få
kontroll med reduksjonen av
ozonlaget, sier statssekretær i
Miljøverndepartementet, Bernt
Hull, i en kommentar. Forhancl
lingsresultaiet fører også til at
Norge må skjerpe sitt eget mål
lor lorbruk og produksjon av
metylbromid.

Det er imidlertid et åpent
spørsmål om det svært så ut
tynnede ozonlaget får det noe
bedre på kort sikt etter for
handlingene i Wien. Ifølge avi
sen Intormation innebærer den
svært lange tidsfristen for å bli
kvitt HKFK at belastningen på
ozonlaget vil være like stor i
2020 som den er i dag.

Vanskelig
Enigheten om avtalen satt langt
inne, ifølge meldingene fra de
internasjonale nyhetsbyråene.
U-landenes krav om en så lang

tidsfrist som 2040 ft)r bruk av
ILKEK holdt på å hindre enig
het om det punktet, noe som
ville gjort hele konfrransen til
en fiasko.

Dessuten skal avtalelande
ne først i 1997 diskutere hvor
mange penger i-landene skal
stille opp mccl, for at u-landene
skal stanse sin bruk av ozon
Ødeleggende stof ter. Det kan
bli en meget hard debatt.

Eksport av gam
mel teknologi
Miljøorganisasjonen Green
peace mener det er de interna
sjonale kjemiselskapene, mer
enn u-landene, som tjener på at
de fattige statene slipper å fase
ut HKFK før 2040. Selskapene
kan dermed eksportere sin gam
meldagse teknologi til u-lan
dene i det den ikke er gangbar
i nord, i stedet for at u-landene

går rett på den nye teknologi-
en. len rekke u-land er kjolein
dustrien i sterk vekst.

HKFK-avtalen er ren kos
metikk. Og med metylbromid
har partene tatt det verste as
pektet ved hvert forslag og sam
let dem i et kompromiss, sier
Clive Bates i Greenpeace til
Reuter.

Seier For EU?
Englands miljØvernminister,
John Gummer, sa etter konfe
ransen at den var en seier for
EUs miljøarbeid.

— Nok en gang har dette vært
en hendelse hvor EU har tatt
styringen med å oppnå en vik
tig, internasjonal avtale, og med
England i sentrum for begi
venhetene. sier Gummer be
skjedent. Han forteller imid
lertid ikke om han har tenkt å
betale penger til u-landene.

SV krever meldÏrig
om miljøgiter

— Vi vil ikke ha åpenhet om
bedriftshemmel igheter. men vi
vil ha åpenhet i spørsmål om et
produkt inneholder farlige stof
fer eller ikke. Er det helsefare
knyttet til et produkt, bør infor
masjonen om det være olfent
lig, sier Chaffey.

Ny avtale hindrer ikke tynnere ozonlag
Ozoiidreperiie skal
telililies iiiiieii 2040

Sagt og skrevet

Marmeladeglass og
oljeplattformer
«Når folk flest blir fortalt at
de må resirkulere selv sine
marmeladeglass, hvordan
skal vi da forsvare at oljesel
skapene og regjeringer kan
senke tonnevis av stål og be
tong i naturen?»
Greenpeace-leder Thilo Bo-
de til Dagens Næringsliv.

Dyre plattformer
Å fjerne alle oljeinstallasjon—
ene på norsk sokkel vil koste
50 in i II iarder kroner. 37 olje-
og gasselskaper fra hele ver
den går nå sammen for å dis
kutere hvordan dette skal gjo
res, skriver :l/t’/lpo \!e!1.

OmAlta
«Blant dem som sier at ut
byggingen var en feiltakelse
er landets statsminister og
landets riksadvokat. Men selv

de har vel ikke makt til å rive
det hele? Georg Eiedrik Rie
ber-Mohn mener imidlertid
at det kan holde med å stenge
kraftverket wi la vannet
strømme forbi. En såbegren
set beslutning må da en stats
minister, en riksadvokat og
en ordfører få gjennomslag
for.»
Fra lede,’ i Dagbladet.

Lite øko -salg
\lelk produsert etter okolo
giske prinsipper er nå å få
kjøpt i butikkene i landets
hovedstad. Men salget går
iregt. 10 000 — 12 000 liter i
uka er mer enn h ens innh g
gere klarer ss elge. skriver
Nuuo,wn. Også storte. sau og
lam merket «økologisk». er
få kjøpt. Kjøttet har bedre
avsetning enn melka, men er
foreløpig langt fra noen salgs-
suksess.

KlLDESORTERING
I OSLO

PAPIR
Papirbeholdere/containere utpiasseres i stadig
flere borettslag og sameier, på kjøpesentre, o.l.

GLASS
Igloer på mange sentrale steder i byen.

MATAVFALL
samles inn fra storhusholdninger og går til grisefôr.

SPESIALAVFALL
MiljØstasjoner (utpiassert på bensinstasjoner) der

husholdningene leverer spesialavfall gratis.

GJENBRUKSSTASJONER
I Brobekkvn. 87 og på GrØnmo kan husholdningene

levere inntil 2,5 m3 avfall gratis (må sorteres).

Restavfallet etter sortering tar vi hånd om i våre
2forbrenningsanlegg med rØykgassrensing

og energigjenvinning.

Oslo kommune Renholdsverket
0

Avd. for miljø og utvikling tif. 2222 71 50
Spesialavfall- og gjenbruksstasjon tlf. 22 64 58 98

Norsk Romsenter
NORWEGIAN SPAGE CENTRE

Direktoratet for
sivilt beredskap

Vi tenker miljø.
Gjør det du også!
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— Arealbruk som utestenger oppdrett
bor brukes med forsiktighet. Tingvoll mi
derfor vurdere de omradene som er satt av
til NFFF-omrader pa nytt.

Alt tyder pa at I3erntsen har Ialt argu—
mentenefrafiskerisjefen i MØre og Roms

dal og Fiskeridepartementet veie tyngst.
Fiskerisjeftn i Mere og Romsdal, Knut

Sjastad, sier til Kommunal Rapport:
— Vire 1tglige innvendinger er tatt til

folge. Tingvoll Kommune har overreagert.
Oppdrettsnaringen representerer overhodet
ingen miljotrussel.

Annen virkelighet
For miljovemlederen i Tingvoll, Odd Arild
Bugge, ser virkeligheten ganske annerledes

ut:
— For oss er det viktigst at vi har fatt

godkjent kommuneplanen. Men de
prinsipielle sidene ved saken er jo
fortsatt ikke avklart. Miljøvemdepar
tementet har bare sendt ballen tilbake
til oss, sier han.

Det som er et konkret og handfast
pïlegg er at kommunen ma revidere
kommuneplanen og at alle «berørte
interesser» ma trekkes inn i planleg
gingen. Men interessekonflikten er
tortsatt ikke løst. Og nar partene sitter
med hver sitt sett av spilleregler er det
stor fare lor at ogsa Tmngvolls nye
arealplan inklusive innsigelse fra Fis—
kerisjefen havner pi niiljøvernminis
terens bord.

Tåkelagt nei til vern
Miljøvernministeren prøver å
presse kommurieadministra
sjonen i Tingvoll til å sette av
større arealer til fiskeopp
drett.

N&M Bulletin -

Rutti Sctiukalla

Alle, fra lokalhetolkningen til Fylkes-

mannen og Direktoratet for flat ti riorvalt—
ning har støttet kommunens vernelinje i
arealplaneH for sjøomnrmdene. Ikke miljø—
verimmninisteren. I brevet tra Berntsen he
ter det:

.:Natur&miljø. Takk for støtten!

TINE

* god smak * kultur
* tradisjon * kvalitet

vil med dette ønske
alle sine lesere

en riktig godjul
og et godt nytt år

Vi er tilbake med flere nyheter
fra natur- og miljøfronten

fredag 12. januar

Med hilsen
Ole R Pedersen, Jens R

Toldnæs ogAudun Garherg

Bæreposer og plastfolier
av miljøvennlig polyeten

Norfolier [F1
Norfolier as & CO

Datterselskap av ICopal as
Postboks 85
N-1473 SKÅRER, tif. 67 97 94 00

MEIERTINDusTRIEN har 200 produktvarianter
og 5.600 ansatte. Med en omsetning i 1994

på ca. 10 milliarder kroner er dette landets største

næringsmiddelindustri.

Produksjon skjer på 95 anlegg,

fordelt på 16 meieriselskaper.

&

OGSÅ KRAFTUTBYGGERE ER NATURVENNER

KJØLING AUTOMATIKK

Åssiden Forniklingsverksted as
Pb 805
3002 DRAMMEN

Mosvangen Mat og Vinhus
Henrik Ibsensgt. 21
402L STAVANGER

LARDAL
KOMMUNE

v

Norske Meierier

—,.

.

I.

Vi gjør mye for å lege sår:
landskapspleie, arondering, tilsäing av tipper, terskler,

FHR

utsetting av settefisk m.m.

Foreningen til Hallingvassdragets regulering
Boks 2481 Solli, 0202 Oslo 2
TIf. 22 43 50 50
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DEBA1T
Berrit Bull, statssekretær!
Mlljøverndepartementet

Fags jef Helene Banks uttalelse
om Norges innsats før og under
Sofia—konferansen om «Miljø—
vern i Europa» i N&M Bulletin
nr. 19 gir inntrykk av at vi fra
Miljøverndepartementet (M[))
ikke har prioritert denne vikti
ge prosessen.

«Miljøvern for Europa» er
ingen papirtiger. Jeg vil hevde
at prosessen allerede har gitt en
rekke konkrete resultater, selv
om veien til et «rent» Europa
stadig er kostbar og lang. Nor
ges samarbeid med øst—Euro
pa foregår hade innenfor «Mil—
Jøveni for Europa»-prosessen
og bilalerak. Vi bidrar med
konkrete prosjekter innenfor

Avtalen mellom Ukraina
og vesteuropeiske land
om å stenge Tsjernobyl
kan begynne å forvitre
allerede.

N&M Bulletin

- __________

Ole P. Pedersen

Ukraina skal stenge det ulyk—
kesramrnede kraftverket, for
utsatt at de vestlige landene
betaler. Men eierne av atom
kraftverket krever nå litt flere
detaljer i denne hetalingspla—
nen, av frykt for å bli sittende

arbeidet i en forberedende ku
mik. (PPC) hvor regjeringsre
presentanter fra øst og vest og
de store fi nansieringsinstitusjo—
nene er representert. Hittil har
175 millioner ccii i gave hjul
pet til få i gang miljøinveste—
ringer for 3700 millioner ecu.

Et konkret eksempel er pro
grammet MD har satt i gang
for å overføre kompetanse
renere produksjon til Tsjekkia,
Polen, Slovakia og Russland.
Ledende ingeniører får opplæ
ring i og gjennomfører miljø—
analyser i egne bedrifter under
veiledning av norske rådgive
re. Sammen kommer de fram
til tiltak som bidrar til enØk,
reduserer avfall og forurens
ning samtidig som produksjo
nen og lØnnsomheten forhe
dres. Resultatene av program-

igjen med regningen likevel,
skriver Reuter.

Miljøvernminister Yuri Kos—
tenko sier ogsu at det vil ta ilere
tiar å stenge atomkraftverket,
og at prisen vil “ære flere mil
liarder dollar.

Da avtalen første gang ble
gjort. varplanen a stenge atoin
kraftverket, som for snaut ti år
siden forårsaket voldsomme
utslipp av radioaktivitet, innen
år 2000.

Men Ukraina sier det ikke er
aktuelt, med mindre resten av
energisektoren blir oppgradert.

met er meget gode.
I den perioden vi har lagt

bak oss har «Miljøvern i Euro
pa» bidratt til at sentral— og
Østeuropeiske land har fått bi
stand til å lage miljohandlings
planer, nasjonale miljøfond er
styrket og det er innledet et
samarbeid med næringslivet
om harmonisering av miljø—
standarder. forurensningsan
svarog institusjonsopphygging.
Uten slike verktøy på plass vil
le vi lete i blinde etter hvilke
oppgaver det er v iktigst ta fatt
i blant hundrevis av små og
store problemer.

Nå står landene overlor nye
løft: utfasing av subsidier ved
bruk av energi. vann og andre
naturressurser, bevaring av bio
logisk mangfold, styrking av
miljølovgivning, miljØdata og
overvåking, bedre samarbeid
med næringslivet, bedre kapa
sitet for prosjektforberedelser
og styrking av finansielle mek
anismer for mi ljøinvestering.

Ministerdeklarasjonen fra
Sofia følger opp dette. Minis
trene understreker at de enkel-

te land har hovedansvaret for å
løse egne miljøproblemerog at
hovedtyngden, av midlene må
komme fra landene selv. Etter
norsk initiativ har OECD laget
en håndbok om renerc produk
sjon som ble lagt fram på kon
firansen. Norge har også tatt
initiativ til at det settes i gang
et pilotprosjekt for miljøvenn
lige innkjøp av varer og tjenes
ter.

Atoinsikkerhet er svært vik
tig for Norge. 1 deklarasjonen
gr ministrene inn for fase ut
usikre atominstallasjoner så
snart som mulig. Prøvespreng
ningene ble også kritisert.

Det er galt å hevde at Norge
— med Thorhjørn Berntsen i
spissen — ikke prioriterer dette
arbeidet. Vi arbeider intenst
med å påskynde prosessene.
Internasjonalt samarbeid fører
sjelden til de store hoppene,
men snarere til mange små
skritt. Det er en klart prioritert
oppgave for oss å sørge for at
disse skrittene går i riktig ret

Takk for støtten!

AKZO NOBEL

“Miljøvern for Europa” har høy prioritet

Thor’s Kemiske Fabrikker A/S

• Ledende leverandør av
— Vaskemidler, flytende og pulver

— Renserikj emilcalier

— Industrikjemikalier

— Uorganiske bindemidler

— Industrirekvisita

AKZO NOBEL Thor’s Kemiske Fabrikker A/S Postboks 7 1471 Skårer Telefon: 67 90 41 00 Telefaks: 67 90 91 83

• Nye problemer for
Tsjernobyl-stenging

Miljø- og ressurspLan
— for den miljøbevisste bonde

Som norske bønder har vi et ansvar for de

naturressursene vi forvalter. Vi skal ikke

bare produsere mat av høy kvalitet, men

også bevare kulturlandskapet og det bio

logiske mangfoldet.

I dette arbeidet er Miljø- og ressursplan et

hjelpemiddel for bonden. Norges Bondelag

arbeider med «verktøyet» som bonden kan

bruke i planleggingsfasen. En slik driftsplan

inkluderer også miljøtiltak og bedre arealbruk.

NORGEONDELAG

ning.
(Innlegget erforkortet. Red.)
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NANNESTAD
ALMENNINGENE

2030 NANNESTAD

Emballasje pi naturens side.
Keyes Norway a.s
3500 Hønefoss.
Tif.: 32 12 34 22. Fax: 32 12 24 56.

GMOWHEES rællEsinmijap

STØTTER NORGES
NATURVERNFORBUND
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KREOSOT.
MEN INGEN

FLEKKER!

Bytt til STAB-stolpen du også! I Sverige har den

allerede gjort suksess, så der er det slutt med

kreosot på klær og kropp.

Nå kan vi gi deg enkel tilgang til STAB

stolpen gjennom vårt nye salgskontor på Hamar.

Her får du også alternative løsninger; som

saltimpregnerte stolper og salt kombinert med

kreosot i rotenden.

Kontakt oss - du har alt å vinne!

STAB-stolpen - det flekkfrie
alternativet. Fra Europas ledende

produsent av trestolper

STAB SUECIA
STAB SUECIA AS

Postboks 66. 2301 Hamar. Tel: 62 53 30 22
Fax. 62 53 39 50

Ettersendes ikke ved
varig adresseendring.


